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روسيه از آمريکا
 ۲۲ بويينگ ۷۸۷ دريم لاينر مي خرد

گ��روه هواپيمايي آيروفلوت روس��يه ۲۲ فروند هواپيماي ۷۸۷ 
دريم لاينر از کمپاني بويينگ خريداري مي کند. به گزارش ايسنا 
از روس��بالت، اين هواپيماها قرار اس��ت در اختيار ش��رکت »آويا 
کاپيت��ال« از زيرمجموعه ه��اي آيروفلوت قرار گيرد که برنامه 
ريزي شده طي سال هاي ۲۰۱۹ تا ۲۰۲۲ ميلادي وارد ناوگان 
هوايي روس��يه ش��ود. بر اس��اس قرارداد بويينگ با آيروفلوت، 
روس��يه باي��د مبلغ ۴۳.۸ ميلي��ون دلار به عنوان پيش پرداخت 
س��اخت اين هواپيماها به اين کمپاني امريکايي پرداخت کند. 
بويين��گ ۷۸۷ دريم لاينر، هواپيمايي مس��افربري دوموتوره و 
پهن پيکر اس��ت که قابليت حمل مس��افر تا ۳۳۰ نفر را دارد و از 
س��ال ۲۰۰۹ ميلادي نخس��تين پرواز آن انجام شده است. اين 
هواپيما نسبت به ديگر هواپيماي مسافربري بويينگ از لحاظ 
مصرف س��وخت داراي بازده بالاتري اس��ت و اولين هواپيمايي 
است که کامپوزيت در بيشتر بدنهٔ آن به کار رفته است و حداقل 

قيمت يک فروند آن بيش از ۱۵۰ ميليون دلار است.

تخليه و بارگيري 93 ميليون تن کالا از بنادر
هش��ت ماهه امس��ال ) منتهي به آبان( از تمام بنادر ايران ۹۳ 
ميليون و ۵۲۷ هزار و ۹۷۷ تن کالاي نفتي و غيرنفتي تخليه و 
بارگيري شد که 6.6 درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
افزايش نش��ان مي دهد. به گزارش ايرنا ، در اين مدت، س��هم 
تخلي��ه و بارگي��ري کالاي غيرنفت��ي 6۱ ميليون و ۵6۷ هزار و 
۴۷۷ ت��ن از مجم��وع مزبور بود. همچنين از کل ميزان تخليه و 
بارگيري کالاهاي غيرنفتي از بنادر ايران سهم تخليه کالا ۲6 
ميليون و ۲۵۳ هزار و ۲۷۴ تن و س��هم بارگيري ۳۵ ميليون و 
۳۱۴ هزار و ۳۰۴ تن اس��ت.آمار واردات و صادرات کالاي غير 
نفتي از بنادر کش��ور در اين مدت به ترتيب ۲۰ ميليون و ۷۰۹ 
ه��زار و ۱۷۹ ت��ن و ۳۱ ميلي��ون و ۲۰6 ه��زار و ۲۲۸تن گزارش 
شد. علاوه براين در مدت گزارش از کل بنادر ايران دو ميليون 
و ۹۷۷ هزار و ۳۸ تن کالا ترانزيت ش��ده اس��ت. س��هم کالاي 
نفت��ي از کل آم��ار تخلي��ه و بارگي��ري ۱۳ ميليون و ۱6۹ هزار و 
۵۰۰ تن تخليه ش��د و س��هم بارگيري اين نوع کالاها از بنادر 
کش��ور ۱۸ ميليون و ۷۹۰ هزار و ۸۳۹ تن اعلام ش��د.همچنين 
ص��ادرات نفت��ي ب��ا رس��يدن به رقم ۱6 ميلي��ون و 6۹۴ هزار و 
۳۸۷ تن موجب شد تا ميزان صادرات اين کالاها در مقايسه با 
دوره مش��ابه در س��ال گذشته ۸۵.۳ درصد، رشد نشان مي دهد.

به گزارش ايرنا، هش��ت ماهه امس��ال ) منتهي به آبان ( ميزان 
ترانزيت کالاهاي نفتي از بنادر کشور به رقم يک ميليون و ۷۴ 

هزار و ۳6۵ تن رسيد.

نبود زيرساخت مناسب
 مانع توسعه سفرهاي دريايي 

ش��رکت  ي��ک  مديرعام��ل 
گردش��گري دريايي مي گويد، 
نبود اس��لکه و زيرس��اخت هاي 
مناس��ب بندري از موانع بزرگ 
توس��عه س��فرهاي درياي��ي و 
گردش��گري در بن��ادر حاش��يه 

درياي خزر به ش��مار مي رود. به گزارش ايرنا، داريوش توکلي 
در گفت و گو با خبرنگاران، افزود: توس��عه س��فرهاي دريايي در 
بنادر ش��مالي و جنوبي نيازمند زيرس��اخت هاي مناسب دريايي 
و همکاري س��ازمان ميراث فرهنگي و گردش��گري و سازمان 
بنادر و دريانوردي اس��ت، اما محدويت هاي موجود س��بب شده 
بزرگترين کش��تي مس��افري در اس��کله غربي بندر انزلي بدون 
استفاده بماند.وي بالابودن قيمت سوخت، پروسه طولاني اخذ 
مجوزهاي قانوني براي تردد کش��تي ها از س��ازمان بنادر، نبود 
پايانه و اس��کله مناس��ب را از موانع بزرگ فعاليت گردش��گري 
درياي��ي در اي��ن منطق��ه عنوان کرد و گفت: در حالي که هزينه 
نگه��داري و تعميراتي کش��تي مي��رزا کوچک خان ماهانه يک 
ميليارد و ۵۰۰ ميليون ريال)۱۵۰ ميليون تومان( براي ما هزينه 
دارد و ۲۰ نفر نيز به صورت مس��تقيم در اين کش��تي مش��غول 
کار هس��تند، فعاليت هاي دريايي اين کش��تي با وجود دريافت 
اس��تانداردهاي بين المللي متوقف ش��ده اس��ت.وي يادآورشد: 
پيش از اين ۲6۴ گردش��گر دريايي مي توانس��تند با اس��تفاده از 
اين کشتي مسافري در اطراف آب هاي بندرانزلي به سفرهاي 
دريايي بروند، اما با وجود دريافت گواهينامه هاي بين المللي از 
موسسه رده بندي ايرانيان، بيش از يک ماه است به طور عملي 
و به دلايل پيش گفته فعاليت اين کش��تي متوقف ش��ده اس��ت.

اين فعال حوزه سفرهاي دريايي در شمال کشور اظهار داشت: 
قرار بود از محل وجوه اداره ش��ده س��ازمان بنادر و دريانوردي 
تسهيلاتي براي خريد دو يا سه شناور دريايي در اختيار ما قرار 
گيرد، اما با وجود پيگيري هاي زياد اين مساله نيز اتفاق نيافتاد 
و م��ا از درياف��ت اين تس��هيلات نيز از س��ازمان بنادر منصرف 
ش��ديم.مديرعامل ش��رک کاسپين داريوش معتقد است: براي 
توس��عه س��فرهاي دريايي اگر اسکله غربي بندر انزلي لايروبي 
و اختيار شناورهاي مسافري قرار گيرد، شاهد توسعه سفرهاي 
دريايي در بنادر شمالي خواهيم بود، اما تاکنون هيچ اقدامي در 
 اين زمينه توسط سازمان بنادر و دريانوردي انجام نشده است.ا

ين فعال صنعت س��فرهاي دريايي اظهارداش��ت: در حالي اين 
کش��تي در بندر انزلي بدون فعاليت مانده اس��ت که دو ش��رکت 
گردش��گري از کش��ورهاي عمان و جمهوري آذربايجان از ما 
خواس��ته اند کش��تي ميرزاکوچک خان در اختيار اين شرکت ها 
قرار گيرد تا در سفرهاي دريايي در اين کشورها مورد استفاده 

قرار گيرد.

هزينه انشعاب
 واحدهاي مسکوني خيرساز رايگان شود

مديرعامل انجمن خيرين مس��کن س��از ايران گفت: دولت و 
مجلس شوراي اسلامي به منظور افزايش مشارکت خيران در 
ساخت خانه براي افراد نيازمند جامعه، با ارايه برنامه هاي جامع و 
قانوني، هزينه انشعاب اين واحدهاي خيرساز را رايگان کنند.

کيوم��رث س��لگي در گف��ت و گ��و با ايرنا، گف��ت: قانون حذف 
هزينه انشعاب هاي آب، برق ، گاز و تلفن از هزينه هاي خيران 
مسکن ساز، در کميسيون تلفيق مجلس شوراي اسلامي درحال 
رسيدگي است که با تصويب آن، بخش قابل توجهي از مشکلات 
خيران برطرف مي ش��ود. وي افزود: همه دس��تگاه هاي اجرايي 
براي ترويج برنامه هاي خير در بين مردم جامعه تلاش کنند و 
با رويکرد تشويق مردم به خيررساني و با برنامه ريزي هدفمند، 
مي توان بخش قابل توجهي از مش��کلات مردم نيازمند را در 
بخش مس��کن برطرف کرد. س��لگي خاطرنشان کرد: هدف از 
ش��کل گيري انجمن خيرين مس��کن س��از کمک به افراد کم 
برخوردار جامعه است که درچند سال گذشته با همکاري بنياد 
مسکن انقلاب اسلامي و فعاليت خيران، بخش قابل توجهي از 
مش��کلات مردم نيازمند کش��ور برطرف شده است. مدير عامل 
انجمن خيرين مسکن ساز ايران ادامه داد: با حمايت وهمکاري 
خيرين مس��کن س��از اس��تان س��منان و با حمايت بنياد مسکن 
انقلاب اسلامي تاکنون در اين استان هزار و ۲۰۰ واحد مسکوني 

براي نيازمندان و افراد محروم ساخته شده است.

پيشخوان

راهومسکن

مديرعامل ش��رکت رجا معتقد اس��ت با توجه به 
زي��ان ده ب��ودن بخش مس��افري ريل��ي در تمام 
کش��ورهاي دني��ا و حمايتي ک��ه دولت هاي اين 
کش��ورها از اين صنعت انجام مي دهند در ايران 
نيز براي توسعه اين بخش بايد حمايت دولتي به 

شکل قابل توجهي افزايش يابد.
محمد رجبي در گفت و گو با ايسنا افزود: توسعه 
ناوگان ريلي که از س��ال هاي پيش در دس��تور کار 
قرار گرفته نياز به برخي مقدمات جدي دارد. يکي 
از اصلي ترين آنها لزوم حمايت دولت از اين صنعت 
اس��ت زيرا در بخش مس��افري تمام شرکت هاي 
فع��ال در دني��ا زيان ده هس��تند از اي��ن رو بايد با 
حمايت هاي جدي دولتي کار خود را ادامه دهند. 
مديرعامل ش��رکت رجا با بيان اينکه هزينه هاي 
عرصه ريلي دلاري است در شرايطي که درآمدها 
به شکل ريالي به دست مي آيد، اظهار کرد: ما براي 
يک س��فر ريلي معمولي از تهران تا مش��هد بايد 
براي هر مسافر حدود ۳۴ دلار هزينه کنيم اين در 
شرايطي است که کشش بازار به ما اجازه افزايش 
قيمت  بليت ها را نمي دهد از اين رو حمايت از اين 
بخ��ش ب��ه عنوان يکي از اصلي ترين گزينه هايي 

است که بايد در دستور کار قرار گيرد.
رجبي گفت: اگر دولت زيان هاي رجا که از محل 
قطاره��اي تکليف��ي و حومه اي ب��ه وجود آمده را 
پرداخ��ت کن��د و ياران��ه آن را ني��ز در مرحله اجرا 
ارائه کند مي تواند انتظار داشت گام هاي جدي در 

عرصه توسعه ناوگان ريلي برداشته شود.
به گفته مديرعامل ش��رکت رجا، اين ش��رکت تا 
پايان س��ال جاري حدود هش��ت واگن از شرکت 
واگ��ن پ��ارس تحويل خواهد گرفت و اين عدد تا 
انتهاي س��ال ۹6 به ۳۳ واگن مي رس��د. ش��رکت 
پلور س��بز نيز تا پايان س��ال جاري بين هش��ت تا 
۱۰ واگن را تحويل خواهد داد. رجبي اضافه کرد: 
طب��ق برنامه ريزي ه��اي صورت گرفته تا انتهاي 
س��ال ۹۷ حدود ۷۰ واگن از ش��رکت واگن پارس 
تحويل گرفته خواهد شد و از مجموعه توان داخلي 
نيز ۱۰۰ واگن تا پايان امس��ال به ناوگان اضافه 
مي ش��ود. وي با بيان اينکه توافقي براي س��اخت 
۲۵۰ واگن با مش��ارکت ش��رکت هاي خارجي نيز 

منعقد ش��ده، در اين رابطه توضيح داد: اين عدد 
حتي در سطح شرکت هاي اروپايي نيز بسيار بزرگ 
است اما طبق برنامه ريزي که داشتيم قصد داريم 
در يک فرآيند سه ساله اين واگن ها را وارد ايران 
کنيم. تا تابستان سال ۹6 تشريفات ابتدايي آغاز 
به کار خط توليد آنها اجرايي خواهد ش��د و در ۱۸ 
ماه بعد نخستين واگن ها از اين سري وارد ايران 
مي ش��ود. مديرعامل شرکت رجا درباره وضعيت 
ميانگين سني ناوگان رجا نيز تصريح کرد: در حال 
حاضر ميانگين سني ناوگان بالاي ۳۰ سال است. 
از ح��دود ۹۰۰ واگن��ي که در خط س��ير قرار دارند 
۵۰ درصد بالاي ۳۰ سال و از اين ۵۰ درصد، ۳۵ 
درص��د بالاي ۴۰ س��ال عم��ر دارند. با وجود آنکه 
بازس��ازي اساس��ي در بسياري از آنها انجام شده و 
تا پايان س��ال ۲۵ واگن با اين بازس��ازي ها به خط 
اضافه مي شود اما قطعا ناوگان نياز به نوسازي هاي 

جدي خواهد داشت. رجبي با بيان اينکه تغيير در 
شرايط استفاده از فناوري هاي نوين در راه آهن نياز 
به بررسي هاي جدي داشته و فرآيند بسيار پيچيده 
اس��ت، گفت: وقتي زيرس��اخت هاي ما با شرايط 
نوين واگن ها هماهنگ نيست فناوري هاي جديد 
خود با هزينه هاي جدي روبرو مي ش��وند. از اين 
رو اگر بدون در نظر گرفتن ش��رايط مورد نياز کار 
براي ش��رکت هاي ريلي س��خت شود آنها از نظر 
اقتصادي ورشکست خواهند شد و انتخاب مردم 

نيز به گزينه هاي ديگر باز مي گردد.
وي با بيان اينکه افزايش سرعت در حمل و نقل 
ريل��ي ني��از به بالا بردن جدي اس��تانداردها دارد، 
گفت: تکنولوژي واگن هاي ما به دهه ۷۰ ميلادي 
ب��از مي گردد اما امروز نياز به فناوري هاي س��ال 
۲۰۱6 داريم و اين مهم جز با افزايش نقش دولت 
در راه آهن اجرايي نخواهد شد. مديرعامل شرکت 

رجا از لزوم پيگيري جدي سياس��ت هاي حمايتي 
صنعت ريلي در برنامه ششم توسعه سخن گفت 
و بيان کرد: در طول ۱۰ س��ال گذش��ته با وجود 
تمام صحبت هايي که مطرح شده حوزه مسافري 
حمايت هاي چنداني را به خود نديده است. از اين 
رو اين موضوع مي تواند در برنامه ششم توسعه با 
يک تحول جدي روبرو شود تا لااقل جلوي رشد 
تقاضا براي س��فرهاي جاده اي گرفته ش��ده و بار 
ديگر تمرکز مس��افران به س��مت بازارهاي ريلي 
جلب شود. وي در پاسخ به اين سوال که آيا در آينده 
نزدي��ک امکان آزادس��ازي نرخ بليت قطار وجود 
خواهد داشت؟ گفت: با توجه به شرايطي که امروز 
در عرصه ريلي کشور مي بينيم به نظر مي رسد بازار 
در حال حاضر کششي براي افزايش قيمت بليت 
ندارد. با وجود آنکه طرح شناورسازي نرخ بليت در 
سال هاي قبل توانسته کمک بالايي به شرکت ها 

بکند اما بايد توجه داشت که افزايش قيمت در ايام 
پيک سفر به معناي افزايش درآمد نيست زيرا در 

اين دوره بايد خدمات نيز رشد پيدا کند.
رجبي ادامه داد: اگر مي بينيم که در کش��ورهاي 
اروپاي��ي ب��ا وجود قيمت هاي ب��الا عرصه ريلي 
توانس��ته ق��درت رقابت خ��ود را حفظ کند به اين 
دليل است که آنها روي مساله سرعت بسيار کار 
کرده ان��د و از اي��ن رو زمان��ي که براي نشس��ت و 
برخاس��ت هواپيما وجود دارد از مس��يرهاي ريلي 
خ��ود حفاظ��ت کرده و به اين ترتيب توانس��ته اند 
قطار را جايگزين ديگر حوزه ها کنند. اين در حالي 
اس��ت که ما همچنان به جاده هاي خود سوبس��يد 
مي دهيم تا آنها با بالا بردن هزينه ها خطرات جاني 

مسافران را نيز افزايش دهند.
سيدمحمد راشدي رييس هيات مديره شرکت رجا 
نيز در بخش ديگري از اين گفت گو به ابعاد مختلف 
حادثه اخير ريلي پرداخت و گفت:  اين مسائلي که 
درباره خالي بودن واگن ها از امکانات ايمني مطرح 
شده به هيچ عنوان صحت ندارد. زيرا تمام واگن ها 
به کپسول هاي آتش نشاني مجهز هستند و امکان 
ن��دارد بدون آنه��ا حرکت کنند. اما در حادثه اخير 
ش��رايط طوري بوده که امکان استفاده از بسياري 

از اين تجهيزات به وجود نيامده است.
وي ادامه داد: متاسفانه اين حادثه در بدترين نقطه 
از مسير ريلي تهران مشهد اتفاق افتاده زيرا در يکي 
از شديدترين قوس هاي ريلي قرار گرفته و بسيار 
از ج��اده دور بوده اس��ت ب��ا اين وجود تلاش هاي 
بس��ياري براي امدادرس��اني به موقع انجام شده تا 
حادثه هزينه هاي کمتري به بار بياورد. رييس هيات 
مدي کت رجا با بيان اينکه سيستم کنترل هوشمند 
قطار در اين حادثه نقش خاصي نداشته است، تاکيد 
کرد: نه اين سيستم و نه سيستم ترمز از عملکرد 
خود دور نشدند. تنها اشتباه انساني و اصرار مامور 
بر خاموش کردن اين سيستم که يک بي احتياطي 
جدي بوده باعث شکل گيري اين اتفاق بسيار تلخ 
شده است. هر سيستم جديدي که کار خود را آغاز 
مي کند قطعا نياز به رفع ايرادات خواهد داشت اما 
در اين حادثه سيستم کنترل هوشمند بدون اشکال 

کار خود را انجام داده است.

مدیرعامل شرکت رجا خبر داد

ورود 100 واگن ایرانی به شبکه ریلی

مقایسه سانحه هواپيما با حوادث جاده اي   تبعات منفي تبدیل روستا به شهر   موافقت با آغاز بررسي استيضاح آخوندي  
هيات رييسه مجلس شوراي اسلامي با آغاز 
بررسي تقاضاي استيضاح عباس آخوندي 
وزير راه و شهرسازي در کميسيون عمران 
موافقت کرد.به گزارش ايرنا، اين موافقت با 
امضاي اکبر رنجبرزاده عضو هيات رييسه 

مجلس ش��وراي اس��لامي به کميسيون عمران ابلاغ شده است. با 
موافقت هيات رييسه مجلس به کميسيون عمران اجازه داده شد تا 
بررسي درخواست کنندگان استيضاح عباس آخوندي را از هفته آينده 
در دستور کار خود قرار دهد. ۸۴ نماينده مجلس خواستار استيضاح 
وزير راه و شهرسازي پس از حادثه برخورد دو قطار در استان سمنان 
شدند که اين درخواست ۱۴ آذرماه تقديم هيات رييسه مجلس شد.در 
دو هفته گذشته به دليل بررسي لايحه برنامه ششم توسعه ، بررسي 

درخواست استيضاح آخوندي به تعويق افتاد.

معاون توسعه روستايي و مناطق محروم 
رياس��ت جمهوري گف��ت: رهبر انقلاب 
فرمودند روس��تاها را براي روستانشينان 
و غيرروستائيان جذاب کنيد. پس از اين 
دولت لايحه دو فوريت اس��تفاده از ۱.۵ 

ميليارد دلار از صندوق توسعه ملي جهت اشتغال در روستاها و عشاير 
نشين را تقديم مجلس شوراي اسلامي کرد. به گزارش ايسنا، دکتر 
رضوي در خصوص آمار ۷۵ درصدي شهرنشيني گفت: اين آمار 
هنوز به طور رسمي در سرشماري سال جاري استخراج نشده است. 
وي درباره مهاجرت ها گفت: بر اساس آمارهاي رسمي مهاجرت 
ش��هر به روس��تا ۰.6 درصد بيشتر بوده است. اما مهاجرت شهر به 
شهر بسيار بالاتر از اين ميزان بوده است. تبديل روستا به شهر نيز 

وضعيتي را ايجاد کرده که در آمارها تغييراتي ايجاد شده است.

مديرعامل اس��بق هواپيمايي آس��مان 
با اش��اره به اين ک��ه هواپيما ايمن ترين 
وس��يله حمل ونقل دنياست گفت:  آداب 
و شرايطي که در اين صنعت وجود دارد 
باعث شده حساسيت نسبت به آن بيشتر 

شود. متاسفانه سالانه ده ها هزار نفر در تصادفات جاده اي تلفات 
مي دهيم خيلي بايد و شايد ديده نمي شود. اما دو سال پيش هواپيمايي 
دچار سانحه شده و ۵۰ نفر کشته شدند هنوز هم درباره آن صحبت 
مي شود و حتي باعث جابجايي  مديران ارشد هم شد.کامبيز بابايي 
در گفت وگو با تسنيم گفت:  اميدواريم دولت بتواند هواپيماهايي را 
که قول داده وارد کشور کند،  البته چون ساخت و تحويل هواپيماها 
روند طولاني را براي آوردن بيش از ۲۰۰ فروند هواپيما مي طلبد، 

قطعا ورود هواپيماها چند سالي زمان مي برد.

وزير راه و شهرس��ازي مي گويد، توانمند س��ازي مردم 
محلات ناکارآمد ش��هري، مهم ترين هدف س��تاد ملي 
بازآفريني ش��هري پايدار اس��ت. به گزارش ايرنا، عباس 
آخوندي در بيست و ششمين جلسه ستاد ملي بازآفريني 
ش��هري پايدار تاکيد کرد: بدون ش��ک مردم مخاطبان 

اصلي ما در برنامه هاي بازآفريني شهري هستند.
وزي��ر راه و شهرس��ازي در ادام��ه هدف اصلي برگزاري 
ستاد ملي بازآفريني شهري پايدار را توانمندسازي مردم 
در محلات هدف اعلام کرد و گفت: ما در رويکرد جديد 
کمتر به فکر مداخله مستقيم دولت در مناطق و برنامه ها 
هس��تيم واعتقاد داريم با اين روش مش��کلات بهتر رفع 
مي شود. آخوندي شهر را يک سازمان اجتماعي دانست و 
افزود: اين سازمان اجتماعي بايد به روي پاي خود بايستد، 
چرا که يک مجموعه کالبدي به ش��مار نمي رود که ما 
بخواهيم براي آن کاري انجام دهيم، مهم آن است که 
کانون توجه ما بر روي چه بخشي از يک شهر قرار دارد، آيا 
اين کانون بر انسان و شهروندان تمرکز دارد يا بر اقدامات 
کالبدي؟ به گفته وي، تاکنون اقدامات کالبدي بسياري 
در کلانشهرها انجام شده و کيفيت زندگي را هر روز چه 
در حوزه حمل و نقل، چه مس��ائل زيس��ت  محيطي، چه 
رضايتمندي و چه رفتارهاي اجتماعي پايين تر از روز قبل 
آورده است. عضو کابينه دولت تدبير و اميد بازگشت به خود 
مردم در برنامه هاي بازآفريني را هدف اصلي امروز ستاد 
ملي دانست و گفت: اين هدف در تمامي استان ها به ويژه 
در استان کرمان که خود يکي از مراکز تمدن ايران  شهري 
کشور به شمار مي رود بيشتر به چشم مي خورد. وي افزود: 
اقدام هاي انجام شده فعلي از سوي بنياد مستضعفان در 
کرمان و پاسخ سريع و مناسب از سوي مردم اين منطقه 

نش��ان مي دهد مردم کرمان از پيش��ينه فرهنگي بسيار 
خوبي برخوردار هستند. به طور مثال اگر همين اقدام و 
برنامه اجرايي در شهرستان قلعه گنج، در يکي از شهرهاي 
آمري��کاي لاتين انجام مي گرفت، مي ديديد که به اين 

سرعت جواب نمي گرفتيد.
رييس ستاد ملي بازآفريني شهري پايدار در ادامه ثروت 
ايران ش��هري موجود در اس��تان کرمان را نوعي گنج 
براي مردم منطقه تلقي کرد و افزود: متأسفانه تاکنون 
تمامي اقدامات انجام شده در حوزه بازآفريني پروژه محور 
بوده است ولي امروز مي بينيد که در گزارش ارايه شده 
از سوي بنياد مستضعفان هيچ يک از فعاليت هاي انجام 
شده از سوي اين بخش در قلعه گنج پروژه اي نبود، بلکه 
همواره گزارشي از نحوه توانمند و اجتماعي شدن شهر 
براي اعضا ارايه شد. به گفته وزير راه و شهرسازي، وقتي 
به سوي پروژه محوري مي رويم تنها مي توانيم از فيزيک 
کارها گزارش دهيم ولي امروز در ستاد سعي بر معرفي 
نحوه اجراي اقدامات، توانمندسازي و خودکفايي مردم 
در محلات و همچنين معرفي چگونگي همکاري هاي 

مردم در محله هاي هدف هستيم.

توانمندسازي مردم محلات ناکارآمد شهري
ق��رارداد خري��د ۸۰ فروند هواپيماي بوئينگ از س��وي 
ايران اير که حدود يک ماه پيش در ايران امضا ش��د، با 
تخفيفي ۵۰درصدي همراه بوده که به ادعاي يک سايت 
آمريکايي، اين تخفيف در سفارش هاي خريد هواپيما در 

جهان عادي محسوب مي شود.
به گزارش ايسنا، اوايل دسامبر ۲۰۱6 شرکت بوئينگ 
ب��ا ايران اير ق��راردادي براي فروش ۸۰ فروند هواپيما 
ب��ه ارزش ۱6.6 ميلي��ارد دلار امضا کرد و اين ش��رکت 
هواپيمايي اعلام کرد براي پرداخت نيمي از قيمت اعلام 
ش��ده با اين هواپيماس��از آمريکايي مذاکره کرده است. 
اين قرارداد نخس��تين بار در ژوئن س��ال ۲۰۱6 از سوي 
بوئينگ اعلام شد و شامل تحويل ۵۰ فروند ۷۳۷ مکس 
۸، ۱۵ فروند ER ۳۰۰-۷۷۷و ۱۵ فروند ۹-۷۷۷ است. 
رسانه هاي داخلي به نقل از اصغر فخريه کاشان، قائم 
مقام وزير راه و شهرس��ازي نوش��تند: با توجه به ماهيت 
اين سفارش و گزينه هايش، قيمت خريد ۸۰ فروند جت 
بوئينگ تقريبا ۵۰ درصد قيمت فهرست است. بر همين 
اس��اس در گزارش��ي که در يک سايت مالي آمريکايي 
)NASDAQ( منتشر شده، آورده شده زماني که يک 
شرکت هواپيماسازي بزرگ يک قرارداد نهايي را اعلام 
مي کند، ارزش قرارداد بر اساس قيمت فهرست اعلام 
مي شود اما معمولا هيچ کس قيمت فهرست را پرداخت 
نمي کند به خصوص اگر س��فارش شامل شمار زيادي 
هواپيما باشد. طبق ادعاي اين سايت، بوئينگ همواره 
براي سفارش��هايي که دريافت کرده، نس��بت به قيمت 
فهرس��ت تخفيف داده اس��ت. بر مبناي آمار قيمتهاي 
فهرس��ت، تحويلها و درآمد گزارش ش��ده از س��وي 
بوئينگ، تخفيفهايي که اين شرکت براي هواپيماهاي 

مسافربري خود داده است، حدود ۴۷ درصد بوده است. با 
توجه به روند افزايش تخفيفها به همراه اين حقيقت که 
بوئينگ معمولا قيمتهاي فهرست را افزايش مي دهد، 
احتمال اينکه اين ش��رکت در آينده تخفيف بيش��تري 
دهد، وجود دارد. در بخش ديگري از اين گزارش آمده 
که ايران اير قرارداد مشابهي با گروه ايرباس که رقيب 
اروپايي بوئينگ اس��ت، بس��ته است و تحت اين قرارداد 
ايرباس ۱۰۰ فروند هواپيماي جت تحويل ايران خواهد 
داد. ارزش اين قرارداد بر مبناي قيمتهاي فهرست، ۱۸ 
تا ۲۰ ميليارد دلار است. با اين همه مديرعامل ايران اير 
اعلام کرده اس��ت که ارزش اين قرارداد از ۱۰ ميليارد 
دلار فرات��ر نم��ي رود. اين گ��زارش در پايان مي افزايد؛ 
مديري��ت بوئين��گ انتظار دارد ق��رارداد ايران با توليد و 
تحويل ER ۳۰۰-۷۷۷، هزاران فرصت شغلي به طور 
مستقيم براي شهروندان آمريکايي ايجاد کند و تحويل 
کامل اين هواپيماها ۱۰۰ هزار فرصت شغلي در بخش 
هوافضاي آمريکا ايجاد مي کند. بنابراين اجراي موفق 
اين قرارداد، اشتغال در آمريکا را بهبود مي دهد و در توليد 

ناخالص داخلي اين کشور تاثير مثبت دارد.

تخفيف ۵۰ درصدي بوئينگ به ايران امري عادي است

قائممقاموزيرراهوشهرسازي:

پيشرفتپروژههايمسکنمهردرکشور93درصداست
قائم مقام وزير راه و شهرسازي گفت: پيشرفت پروژه هاي مسکن 
مهر در کشور ۹۳ درصد بوده و مشکل عمده پروژه هاي ناتمام 
مسکن مهر بحث مالي است. به گزارش فارس ، احمد اصغري 
مهرآبادي در جلسه شوراي مسکن استان، با اشاره به وضعيت 
مسکن مهر در استان قم اظهار کرد: بايد هر چه زودتر پروژه هاي 
مس��کن مهر در اس��تان قم به پايان برس��د و نبايد پيشرفت اين 
پروژه ها لاکپش��تي باش��د، براي اين کار از س��وي وزارت راه و 
شهرسازي پيگيري مي شود و مديران استان قم هم بايد پيگير 
اتمام پروژه هاي مس��کن مهر باش��ند. وي ادامه داد: پيش��رفت 
فيزيکي پروژه هاي مس��کن مهر در اس��تان قم بالاس��ت و اين 
پروژه ها در اس��تان رو به اتمام اس��ت، تکميل پروژه هاي مسکن 
مهر به نفع کش��ور و قم بوده و نازک کاري برخي از پروژه هاي 
ناتمام مسکن مهر در استان تمام شده است و بايد همه پروژه هاي 

ناتمام مورد بررسي قرار گيرد.
قائم مق��ام وزير راه و شهرس��ازي اف��زود: ۲ ميليون و ۲۱۵ هزار 
واحد مس��کن مهر در کش��ور داش��تيم که تاکنون يک ميليون و 

۹۲۵ هزار واحد آن به اتمام رسيده است و بيش از يک ميليون و 
۷۰۰ هزار واحد مسکن مهر به متقاضيان واگذار شده و پيشرفت 

پروژه هاي مسکن مهر در کشور ۹۳ درصد است.
اصغري مهرآبادي با اش��اره به وضعيت پروژه هاي مس��کن مهر 
در استان قم اضافه کرد: پيشرفت اين پروژه ها بالاتر از ميانگين 
کش��وري بوده و رش��د پروژه هاي مس��کن مهر استان قم به ۹۹ 
درصد رسيده، اين پيشرفت به دليل هماهنگي خوب مديران در 
استان قم بوده است. وي ادامه داد: در جلسه اي با حضور معاون 
اول رئيس جمهور قرار شد ۳۵۰ هزار واحد مسکن مهر را امسال 
به ش��رط تامين زيرس��اخت ها آماده تحويل کنيم، براي اين کار 
مصوب شد که ۲ هزار و ۱۰۰ ميليارد تومان در اختيار وزارت راه 
و شهرسازي و وزارت نيرو قرار گيرد، اما تاکنون اعتباري از اين 

مصوبه عايد وزارت راه و شهرسازي نشده است.
قائم مقام وزير راه و شهرسازي افزود: مشکل عمده پروژه هاي 
ناتمام مس��کن مهر بحث مالي اس��ت، حدود دو هزار واحد در 
پروژه هاي مس��کن مهر در اس��تان قم باقيمانده و نظر دولت بر 

افتت��اح اي��ن پروژه ها از دهه فجر اس��ت، اميدواريم که در آينده 
جشن اختتاميه مسکن مهر را در استان قم داشته باشيم و اين کار 
تاثيرات خوبي را خواهد داشت، در اين دولت پروژه هاي مسکن 
مهر تعطيل نش��د. اصغري مهرآبادي با اش��اره به نظر دولت در 
خصوص مس��کن مهر اظهار کرد: در دولت بحث مس��کن مهر 
رها نشده است، بيش از ۵۰ درصد پروژه هاي مسکن مهر در اين 
دولت افتتاح شد، حدود 6۴ درصد از فروش اقساطي واحدهاي 
مس��کن مهر و ۸6 درصد ش��روع دريافت اقس��اط اين واحدها در 
اين دولت صورت گرفت. وي ادامه داد: به دنبال اين هس��تيم 
که تسهيلات مسکن مهر را از ۳۰ ميليون تومان به ۴۰ ميليون 
تومان افزايش دهيم و اين موضوع اکنون در بانک مرکزي مطرح 
است، با اين افزايش تسهيلات يکسري از مشکلات مسکن مهر 
حل خواهد شد. قائم مقام وزير راه و شهرسازي افزود: پيشرفت 
پروژه رس در استان قم ۹۴ درصد است و بايد پيگيري هاي لازم 
براي اتمام آن صورت بگيرد، رئيس کميته امداد هم براي بحث 
ساخت مسکن براي مددجويان اين کميته اعلام آمادگي کرده 

است. اصغري مهرآبادي با اشاره به پروژه هاي مسکن مهر بدون 
متقاضي اظهار کرد: تعدادي از واحدهاي مسکن مهر متقاضي 
ندارد، دولت اين اجازه را به وزارت راه و شهرس��ازي داده اس��ت 
که اين واحدها را بدون ش��رايط بفروش��د. وي ادامه داد: مشکل 
اصلي منطقه پرديس��ان بحث فاضلاب واحدهاي مس��کن مهر 
اس��ت، اين معضل را از طريق وزارت راه و شهرس��ازي پيگيري 

مي کنيم و لازم است که دنبال شود.


